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Küresel gıda fiyatlarında yeni rekor 
FAO Gıda Fiyat Endeksi, aylık bazda yüzde 12.6 artarak tarihi rekorunu 

egale etti. 

 
İRFAN DONAT 

FAO Gıda Fiyat Endeksi, Mart'ta ortalama 159,3 puan ile aylık bazda yüzde 12.6 

artarken, yıllık bazda yüzde 33.6 yükseldi. Böylece Endeks, 1990'daki 

başlangıcından bu yana yeni bir tarihi rekor kırdı. 

Son artış, bitkisel yağlar, tahıllar ve et alt endeksleri için tüm zamanların yeniden en 

yüksek seviyelerini yansıtırken, şeker ve süt ürünleri de önemli ölçüde yükseldi. 

FAO Hububat Fiyat Endeksi, Mart'ta yüzde 17,1 artarak 170,1 puana ulaştı ve 

1990'dan bu yana rekor düzeydeki en yüksek seviyesini gördü. Bu ayki artış, büyük 

ölçüde Ukrayna-Rusya savaşından kaynaklanan ihracat kesintilerinin buğday ve iri 

taneli tahıl fiyatları üzerinde artan baskıdan kaynaklandı. Karadeniz bölgesinden 

beklenen ihracat kaybı, zaten sıkı olan küresel buğday mevcudiyetini daha da 

kötüleştirdi. 

ABD'de mahsul koşullarına ilişkin endişelerin de etkisiyle dünya buğday fiyatları Mart 

ayında keskin bir şekilde yükseldi ve yüzde 19,7 arttı. Uluslararası iri taneli tahıl 

fiyatları Mart ayında yüzde 20,4'e çıktıktan sonra rekor bir seviyeye ulaştı ve mısır, 

arpa ve sorgum fiyatlarının tümü 1990'dan bu yana rekor düzeydeki en yüksek 

seviyelerine ulaştı. Önemli bir ihracatçı olan Ukrayna için artan enerji ve girdi 
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maliyetlerine ek olarak önemli ölçüde azalan mısır ihracat beklentileri, dünya mısır 

fiyatlarında aylık bazda yüzde 19,1'lik bir artışı destekledi. Mısır pazarlarındaki 

güçlenme, sorgum fiyatlarının yüzde 17,3 oranında artmasıyla diğer iri taneli tahılları 

etkilerken, arz belirsizlikleri zaten dar olan arpa piyasası üzerinde daha fazla baskı 

yaratarak arpa fiyatlarını Şubat ayına göre yüzde 27,1 artırdı. Pirinç fiyatları ise aylık 

bazda sınırlı bir değişim gösterdi ve hala bir önceki yılın değerinin yüzde 

10 altında kaldı. 

FAO Bitkisel Yağ Fiyat Endeksi, Mart'ta aylık bazda yüzde 23.2 artarak 248.6 puan 

ile yeni bir rekor kırdı. Endeksin keskin yükselişi, ayçiçeği, hurma, soya ve kolza yağı 

fiyatlarındaki artıştan kaynaklandı. Uluslararası ayçiçek yağı fiyatları, Karadeniz 

bölgesinde devam eden ihtilaf nedeniyle azalan ihracat arzının etkisiyle Mart ayında 

önemli ölçüde arttı. 

Bu arada, ayçiçek yağı arz kesintilerinin ardından artan küresel ithalat talebinin 

desteğiyle hurma, soya ve kolza yağı fiyatları da belirgin şekilde yükseldi. Ayrıca, 

dünya palm yağı değerleri büyük üretici ülkelerde devam eden arz sıkıntısından ek 

destek alırken, Güney Amerika'da azalan ihracat olanaklarına ilişkin endişeler soya 

fiyatlarını destekledi. Dikkat çekici bir şekilde, oynak ve yüksek ham petrol değerleri 

de uluslararası bitkisel yağ fiyatlarını yukarı yönlü tetikleyen bir başka faktör oldu. 

FAO Süt Ürünleri Fiyat Endeksi, Mart'ta aylık bazda yüzde 2.6 artarken, yıllık 

bazda yüzde 23.6 yükselerek 145.2 puan oldu. Böylece endeks, art arda yedinci 

ayda da yükselişini sürdürdü. 

Süt ürünleri fiyatlarındaki artış eğilimi, Batı Avrupa ve Okyanusya'daki küresel talebi 

karşılamak için yetersiz süt üretimi nedeniyle küresel piyasaların daralmasıyla 

desteklenerek devam etti. Tereyağı ve süt tozu teklifleri, özellikle Asya pazarlarından 

kısa ve uzun vadeli teslimatlar için ithalat talebindeki artış ve Batı Avrupa'daki güçlü 

iç talep tarafından desteklenerek hızla yükseldi. Bu arada, Batı Avrupa'daki güçlü iç 

talep nedeniyle peynir piyasaları da sıkı bir arz durumuyla karşı karşıya kaldı ancak 

kur hareketlerinin etkilerini yansıtan endeks değeri marjinal bir şekilde geriledi. 

FAO Et Fiyat Endeksi, Mart'ta aylık bazda yüzde 4.8 artarak 120,0 puana çıkarak 

tüm zamanların en yüksek seviyesine ulaştı. Mart ayında, domuz eti fiyatları, Batı 

Avrupa'daki kesimlik domuzların arz açığı ve yaklaşan Paskalya tatilleri gibi iç talepte 

artışı detsekleyen faktörlerin de etkisiyle 1995'ten bu yana rekor düzeydeki en dik 

aylık artışı kaydetti. 

Uluslararası kanatlı eti fiyatları, kuş gribi salgınlarının ardından önde gelen ihracatçı 

ülkelerden gelen arzın azalmasıyla güçlendi ve Ukrayna'nın devam eden çatışmalar 

nedeniyle kanatlı eti ihraç edememesi nedeniyle daha da olumsuz etkilendi. 
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Sığır eti fiyatları da küresel talep güçlü kalırken, bazı kilit üretim bölgelerinde kesime 

hazır sığır arzının devam etmesiyle güçlendi. 

FAO Şeker Fiyat Endeksi, Mart'ta aylık bazda yüzde 6,7 artarak 117.9 puan oldu ve 

önceki üç aylık düşüş sona erdi. Yılık bazda ise artış yüzde 20 seviyesinde 

gerçekleşti. 

Uluslararası şeker fiyat kotasyonlarına yönelik Mart ayındaki toparlanma, temel 

olarak uluslararası ham petrol fiyatlarındaki keskin artıştan kaynaklandı. Bu da 

önümüzdeki sezon Brezilya'da etanol üretimi için şeker kamışının daha fazla 

kullanılması beklentilerini artırdı. 

Brezilya Reali'nin ABD Doları karşısında sürekli güçlenmesi, yerel para birimindeki 

düşük getiri nedeniyle üretici satışını kısıtlama eğiliminde olması, dünya şeker 

fiyatlarındaki yükselişi destekledi. Bununla birlikte, önemli bir şeker ihracatçısı olan 

Hindistan'da hasadın verimli seyretmesiyle artan olumlu üretim beklentileri, fiyat 

artışını sınırlayan bir etki yarattı ve daha büyük aylık fiyat artışlarını engelledi. 
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Tarımda riskler artıyor; sulama 

yapılamayabilir 
Sulama kooperatifleri ve ziraat odaları, yapılan enerji zamları nedeniyle 

tarımdaki maliyetlerin daha da artacağını vurguluyor. Elektrik 

fiyatlarındaki artış nedeniyle kooperatfilerin gündeminde şalter kapatmak 

var. Ziraat odaları da sulama ücretlerinin sübvanse edilmemesi halinde 

gıda enflasyonunun daha da artacağı uyarısında bulunuyor. 

 
İbrahim ÇİÇEKÇİ - Mahir SOLMAZ - Nihat DELİBAŞI - Mehmet Nabi BATUK - 

Fikri CİNOKUR - Talip ÖZTÜRK 

Elektriğe yapılan zamlar, tarımsal sulamada da maliyet artışına yol açtı. Sulama 

kooperatifl eri, elektrik fiyatları nedeniyle tarımsal üretimde sulamanın zorlaşacağını 

belirtiyor. Ziraat odaları da gübre, mazot ve zirai ilaçlara eklenen sulama 

maliyetlerinin ürün fiyatlarını daha da artıracağını dile getiriyor. Sulama 

kooperatiflerinin temsilcileri, geçen yıl tonunu 2 liradan sattıkları suyun faturasını 

tahsil etmekte zorlandıklarını, bu yıl ise fiyatın 5 lira olsa da maliyeti kurtarmayacağını 

vurguluyor. Kooperatifl er, mevcut koşullarda şalteri kapatma, çiftçiye su verememe 

endişesi duyduklarını ifade ediyor. 

Başta kiraz ve kuru üzüm olmak üzere tarımsal üretimiyle kent, bölge ve ülke 

ekonomisine önemli katkılarda bulunan İzmir’in Kemalpaşa ilçesinde, sulama 

kooperatifl eri, artan enerji faturaları karşısında sulamayı devam ettirebilmek için çare 

arıyor. Aşağıkızılca Sulama Kooperatifi Başkan Yardımcısı Mustafa Kavak, geçtiğimiz 

yıl tonu 2 TL olan su kullanım ücretinin bu yıl 5 TL’ye yükselmesinin gündemde 

olduğunu belirterek, “Bu sene sulama açılmaz” uyarısında bulundu. 
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7 dönüm kirazlığı olan bir ortağın ayda 5 defa minimum 600 ton sulama yapmak 

zorunda olduğu bilgisini veren Kavak, “Bu üreticinin 5 aylık su faturası 15 bin TL. Bu 

maliyete gübre, mazot, işçilik dahil değil” dedi. Benzeri durumun bağlar için de geçerli 

olduğunu dile getiren Kavak, ayrıca dağıtıcı firmanın fatura ödemede yaşanan 

gecikmede anında elektriği kestiğini belirterek, “Bu şartlarda kooperatif olarak şalteri 

açmama güçlü seçenekler” dedi. 

Geçtiğimiz yıla göre bahar yağmurlarındaki gecikme karşısında ekinlerin boy 

vermemesi üzerine bazı üreticilerin çareyi tarlasını sürmekte bulduğu belirtiliyor. 

Halen Yiğitler Barajı’nın yapım aşamasında olduğu bölgede bulunan göletlerin de 

tarımsal sulama için devrede olduğu Kemalpaşa Ovası’nda faaliyet gösteren sulama 

kooperatifleri sulama programını masaya yatırdı. Aşağıkızılca Çeper Mevkii’nde 7 bin 

dönüme sahip tarımsal arazinin 2 bin 500 dönümünde sulama faaliyetinde 

bulunduklarını anlatan Kavak, “Geçtiğimiz yıl tonunu 2 liradan sattığımız su 

faturalarını tahsil etmekte dahi zorlanırken, bu yıl ton fiyatını 5 lira yapsak dahi 

maliyeti kurtarmıyor. Böyle bir ortamda şalteri açamama, ortağımıza su verememe 

endişesi yaşıyoruz” dedi. 

"Zam yaparsak üretici, yapmazsak kooperatif batar" 

2021’de ovadaki üyelerine 90 kuruş, çukur bağlardaki üyelerine 150 kuruş, Torbalı 

yolu üzerindeki üyelerine 2 TL, göletten yaptığı sulamaya uyguladığı 35 kuruş ton 

bedelini yılbaşında sırasıyla 110 kuruş, 2 TL, 2,5 TL ve 40 kuruş olarak belirleyen 

Yukarıkızılca Sulama Kooperatifi ise, elektriğe yapılan zamlar sonrası genel kurulu 

toplayarak fiyatları güncelleme kararı aldı. Kooperatif Başkanı Şerif Ahmet 

Yalçınkaya, “Gübre, mazot 4 kat arttı. Elektrik birim fiyatı aynı şekilde. Geçen sezon 7 

ay boyunca 200 bin TL olan elektrik faturası bu yıl 500 bin TL’yi aşar. Şu an yüzde 

50’nin üzerinde zam yapmazsak kooperatif, yaparsak da üretici batar. Kemalpaşa 

Ovası’nda üretimin devamı için bu soruna acil çözüm bulunmalı” dedi. 

Kooperatifin faaliyette bulunduğu alanda 10 bin dönümde ağırlıklı olarak kiraz ve 

zeytin tarımı yapıldığını, son dönemde ceviz ekimi gerçekleştiğini kaydeden 

Yalçınkaya, “Enerjideki sıkıntıyı bertaraf ederek kent genelinde 7 sulama kooperatifi 

ile ortaklaşa kurduğumuz güneş enerjisinden elektrik üretecek olan enerji kooperatifi 

sayısı 30’u buldu. Kendi enerjimizi üreterek, maliyetleri minimize etmek istiyoruz. 

Ancak, mevzuat engeli ile karşı karşıyayız. Çiftçinin yaşaması, üretimin devam 

etmesi için destek şart” dedi. 

"Çiftçi, sulamada yüzde 90'lık zammın altında eziliyor" 

Mersin Ziraat Odası Başkanı Musa Yılmaz, Mersin’in merkez Akdeniz, Yenişehir, 

Mezitli ve Toroslar ilçelerinde geçtiğimiz yıl dönüm başına 300 TL olan sulama 

ücretlerinin bu yıl 510 TL’ye çıktığını kaydetti. Sulama maliyetlerindeki artışın gübre, 

mazot ve zirai ilaçlara gelen zamlarla birlikte önümüzdeki yaz döneminde ürün 

fiyatlarını artıracağı uyarısı yapan Musa Yılmaz, “Bölge çiftçimiz gübre, mazot ve zirai 

ilaçlara gelen zamların ardından sulama ücretlerine yapılan yüzde 90’lık zammın 
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altında eziliyor. Çiftçiye sulama hizmeti veren Mersin Sulama Birliği, Devlet Su İşleri 

bünyesinde faaliyet gösteriyor. Eğer DSİ sulama ücretlerini sübvanse etmezse 

önümüzdeki üretim sezonunda gıda fiyatları artmaya devam edecek. Devletimiz nasıl 

Ziraat Bankası’nın çiftçiye sunduğu işletme kredilerinde faiz oranlarının yüzde 9’unu 

sübvanse ediliyorsa, sulama maliyetlerini DSİ üzerinden sübvanse edebilir. Aksi 

taktirde çiftçi üretimde zorlanacak, tüketiciler de meyve ve sebzeye yüksek 

fiyatlardan ulaşmaya devam edecek. Gıda enflasyonun düşürülmesi de daha zor hale 

gelecek” uyarısı yaptı. 

"Bu maliyetlerle üreticiyi tarlada tutmak zor" 

Mersin’in en pahalı sulama suyu ücretini Aydıncıklı çiftçilerin ödediğini savunan 

Aydıncık Ziraat Odası Başkanı Hüseyin Akdeniz ise şunları söyledi: “Aydıncık’ta 

yaklaşık 2.600 dönüm örtü altı araziye sulama hizmeti veriliyor. Geçen sene dönüm 

başı 985 TL olan sulama ücreti bu yıl yüzde 100 artışla 1.950 TL’ye yükseltildi. 

İlçemizin sahip olduğu tarlaların yüzde 85’inde salatalık, kalan bölümünde patlıcan 

üretiliyor. Eğer zamlar kontrol altına alınmazsa önümüzdeki üretim sezonun salatalık 

ve patlıcan fiyatları daha da yükselecek. Çiftçinin artan maliyeti tüketicilere de 

olumsuz yansıyacak. Sulama birliği ayrıca yaklaşık 600 dönümün sulandığı 

kuyulardan da dönüm başı 1.000 TL ek ücret alacağını açıkladı. Bu maliyetlerle 

üreticiyi tarlada tutmamız zor gözüküyor. Bizim yaptığımız hesaplara göre kuyu 

sularından ücret alınmadığı takdirde dönüm başı sulama ücretleri 1.000 TL’ye kadar 

düşürülebilir. Bu nedenle DSİ’nin zammı geri çekmesini veya belirli bir bölümünü 

sübvanse etmesini talep ediyoruz.” 

"Gıda enflasyonu artacak" 

Erdemli Ziraat Odası Başkanı Rasim Şahin, ilçe genelindeki sulama ücretlerinin bir 

önceki yıla oranla yüzde 30 artış kaydederek 1.000 TL’den 1.200 TL’ye yükseldiğini 

kaydetti. Özellikle Kocahasanlı bölgesinde sulama ücretlerinin ciddi oranda arttığını 

ifade eden Şahin, “Üreticiye yapılan tüm zamlar tüketiciye hızla yansırken, gıda 

enflasyonunu da artıracak. Sulama suyundaki zamları geri alıp maliyetleri 

düşürebilmek için sulama suyu pompa istasyonlarına yönelik güneş enerji 

santrallerinin kurulumları daha çok teşvik edilmelidir. Ayrıca sulama kooperatiflerine 

de yenilenebilir enerji yatırımları için sağlanan teşvikler artırılmalıdır.” 

Anamur-Bozyazı Ziraat Odası Başkanı Ahmet Şeref Gümüş, bölgelerinde geçtiğimiz 

yıl dönüm başı 150 TL olan kanal altı sulama ücreti yüzde 30’dan fazla artarak 200 

TL’ye kanal üstü sulama ücretlerinin de yüzde 100 artış ile 200 TL’den 400 TL’ye 

yükseldiğini açıkladı. Kanal üstü sulama ücretlerindeki yüksek artışın en önemli 

nedeninin elektriğe gelen zamlar olduğunu ifade eden Ahmet Şeref Gümüş, bölgede 

yoğunlukla üretimi yapılan muz, çilek, domates, salatalık, biber ve patlıcan ürünlerinin 

fiyatlarının artacağını söyledi. 

Diyarbakır Yenişehir Ziraat Odası Başkanı Süleyman İskenderoğlu da Diyarbakır’daki 

sulama birliklerine enerjisiz sulamada geçen yıl 60 TL ödüyorken, bu yıl 90 TL 
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ödediklerini belirtti. Elektrik kullanılarak yapılan sulamada ise geçen yıl dönüm başına 

pamuk için 240 TL ödediklerini kaydeden İskenderoğlu, “Şu anda 525 TL ödüyoruz. 

Mısır için geçtiğimiz yıl dönüm başına 270 TL ödüyorduk. Şimdi bu tutar 620 TL’ye 

çıktı. Ama bazı illerde coğrafi şartlardan dolayı enerji ile sulamadaki maliyetler yüzde 

300 artmış. Böyle olunca çiftçi yeteri derecede su veremeyecek. İstediğimiz ürün 

verimi olmayacak. Beklentimiz enerjili sulamada KDV ve ÖTV’nin kaldırılması. Ayrıca 

en azından Silvan Barajı devreye girene kadar yüzde 50 destek verilmesini istiyoruz” 

şeklinde konuştu. 

"Güneydoğu'da sulu tarım yapılamıyor" 

Şahinbey Ziraat Odası Başkanı Ali Çolak, artan maliyetlerin sadece Şahinbey ve 

Gaziantep değil, Güneydoğu çiftçisini zorladığını kaydetti. Çiftçilerin yüksek 

girdilerden dolayı sulu tarım yapamadığını belirten Çolak, “Bölgemizde bir süredir 

yüksek elektrik maliyetlerinden dolayı sulu tarım yapabilen çiftçimiz yok. Şahinbey’de 

sulama oranımız zaten düşük. Sulu tarım oranı yüzde 12 seviyesine idi. Şimdi ise 

artan maliyetlerden dolayı bu oran yüzde 2’lere düşecek. Nisan ayı bölge çiftçimiz 

için çok önemli. 11 bin dekarlık tarım alanının 9 bini sulanamayacak. Böyle olunca da 

bu yıl arpa, buğday rekoltesinde yüzde 25 düşüş bekliyoruz” açıklamasını yaptı. 

Kuraklığın her yıl bir önceki yıla göre daha da arttığının altını çizen Çolak, hükümetin 

maliyetleri düşürmesi gerektiğini ifade etti. Çiftçinin zarar ettiğini söyleyen Çolak, “Bu 

ay ekinlerimizin sulanması lazım. Çiftçilerimizin şartları bir an önce iyileştirilmeli. 

Çiftçi, tarlaya küsüyor. Tam küserse de tekrar barıştırmak zor olur. Güneydoğu 

Anadolu Bölgesi’nde yeterli sulama yapılmazsa hububat ve bakliyat rekoltesinde ciddi 

düşüşler olması kaçınılmaz. Bir an önce hükümetimizin maliyetleri düşürecek 

tedbirler almalarını bekliyoruz” diye konuştu. 

Konya Ovası'nda çiftçi tedirgin 

Konya Ovası’nın tarım üslerinden Altınekin ilçesinin Ziraat Odası Başkanı Bekir 

Kağnıcıoğlu, enerji maliyetlerinin yüzde 125 arttığını vurguladı. Ürünü enerji 

maliyetlerinden dolayı yeterince sulayamadıklarını vurgulayan Başkan Kağnıcıoğlu, 

“Bu yıl enerji maliyeti korkunç düzeyde arttı. Geçen yıla göre yüzde 125 artış var. 

Enerji fiyatlarının bu artışı Konya Ovası'nda çiftçiliği zor hale getirecek. Çiftçi ayda bir 

ödeme yapıyor. 1 ay ödemezse enerjisi dağıtıcı şirket tarafından kesiliyor. Şu an 

tedirginiz. Enerji maliyeti artacağı için bitkiye istediği kadar su veremiyoruz. Bu da 

verim kaybına neden olacak" dedi. 

Antalya'da sulamaya enerji desteğini Büyükşehir Belediyesi veriyor 

Antalya’da tarım alanlarının sulamasında etkin rol alan sulama kooperatiflerinin enerji 

giderleri Antalya Büyükşehir Belediyesi tarafından karşılanıyor. Antalya Büyükşehir 

Belediyesi Tarım Daire Başkanlığı yetkililerinden edinilen bilgiye göre, Büyükşehir 

Belediyesi geçen 3 yılda üreticilerin sulama enerji giderlerini karşılamak amacıyla 

sulama kooperatiflerine 33 milyon TL elektrik desteğinde bulundu. Antalya 

Büyükşehir Belediyesi 36 olan sulama kooperatifi sayısını artırarak 51’e çıkardı. 

Enerji desteğinden yararlanan 8 bin 970 çiftçi ailesi sayısı da 16 bin 874’e yükseldi. 
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Antalya Büyükşehir Belediyesi Tarım Daire Başkanlığı 2022 yılı için 15 milyon lira 

bütçe ayırmasına karşılık, bunu yeterli görmeyen Başkan Muhittin Böcek’in bu tutarı 

33 milyon liraya çıkardığı kaydedildi. Antalya Büyükşehir Belediyesi, çiftçinin enerji 

giderini karşılamanın yanında güneş enerji santralleri de kurarak üreticiye destek 

oluyor. 

Sulamada sıkıntı olmayacak 

Batı Antalya Sulama Birliği Başkanı Semra Torun, bu kış döneminin yağmur ve kar 

yağışı nedeniyle iyi geçtiğini, su depolama kaynakları baraj ve göletlerin dolu 

olduğunu söyledi. Bu nedenle kuyu açılmasına gerek olmayacağını ifade eden Torun, 

şunları kaydetti: ‘’Bu yıl hem sulamada hem de enerji kullanımı konusunda pek 

zorlanacağımızı sanmıyorum. Bölgemizde 26 pompa tesisi var. Denk bütçe yaptık. 

Sulama ücretlerimiz DSİ tarafından onaylanıyor. Bölgemizde sulama fiyatı pompalı 

olup olmamasına göre değişiyor. Sulama fiyatımız dekar başına bir yıllık 100 TL ile 

210 TL arasındadır.” 
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Üreticilerin elinde kalan soğanlar 

depolarda çürüyor 
Ankara’da satılamayan soğanlar çiftçilerin ellerinde kaldı. Uygun fiyata 

rağmen alıcısı çıkmayan soğanlar depolarda çürümeye terk edilirken, 

üreticiler bu durumun bir an önce çözülmesi için yetkililerden yardım 

talep etti. 

Türkiye'nin tahıl ambarı olan Polatlı'da soğan üreticileri isyan etti. Üreticiler, "Tarlada 

soğan 50 kuruş, depoda 1 TL, markette ise 10 lira bu düzende bir anormallik var" 

diyerek tepkilerini dile getirdi. 

Başkentte depolarındaki soğanları kilosunu 2 ile 4 lira arasında değişen fiyata 

rağmen ellerinden çıkaramayan çiftçiler, aynı ürünün marketlerde kilosunun 8 ile 10 

lira arasında satılmasına tepki gösterdi. “Stokçu” olarak anılmaktan rahatsızlık 

duyduklarını ifade eden soğan üreticileri, uygun fiyata rağmen ellerinde kalan 

soğanların depolarda çürüğünü belirtti. Mağduriyetlerinin bir önce çözüme 

kavuşturulmasını isteyen üreticiler yaşadıkları olumsuzlardan bahsederek 

yetkililerden yardım istedi. 

“Marketlerle arada uçurum var” 

Uygun Fiyata rağmen ürünlerini satamadıklarını belirten çiftçi Ömer Çayır, “Elimizdeki 

soğanları çıkaramamamızın sebebi alanın olmaması. Piyasayı şişirdiler. Köyde 200 

ton soğan elimizde kaldı. Alan olmadığı için koyunlara yedireceğiz soğanları. 

İsteyene veriyoruz, dağıtıyoruz. Soğanın kilosunu 2 liradan vermemize rağmen alan 

yok. Marketlerle arada uçurum var. Kasım ayından beri ürünleri elimizden 

çıkartamıyoruz. Mallarımızın çoğu çürüdü. Çok zararımız var. 500 bin lira zararımız 
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olmuştur şimdiye kadar. Köylü, ‘siz stokçusunuz’ diye tepemize çökmesin. Bize göre 

tarlada satmak depolamaktan daha karlı. Kilosunu seksen kuruştan tarlada satsak 

bile daha karlı oluyoruz. Depoya çektiğimiz zaman 1.5 liraya yükseliyor fiyat. 

Vatandaşlar soğanla ilgili olumsuz bir şey duyduklarında bizi linçliyorlar. Soğanın 

kilosu markette 10 lira. Bu düzende bir anormallik var. Masrafımız kilo başına 1.5 lira. 

İki liraya satsak bile bizi kurtarır” değerlendirmesinde bulundu. 

“Ne olacağını biz de bilmiyoruz” 

Bir diğer üretici Hakan Sarıbaş ise “Arada artık kim var, ne var? Onu biz de 

bilmiyoruz üretici olarak. Biz soğanı getirdik, depoya koyduk, getirdiğimizden beri bu 

beşinci işçiliğimiz. Beş kere aktarıp, döndürdük. Biz burada bir liraya, iki liraya alıcı 

bulamıyoruz. Adamlar marketlerde 10 liraya satıyorlar. Ne olacağını biz de 

bilmiyoruz. Sabah akşam içindeyim, işçiliğini yapıyorum. Soğanın bize buradaki bize 

maliyeti 4 lira. Biz bunun üstüne çıkamıyoruz. Zaten kimse de almıyor. Bize ‘stokçu’ 

diyorlar ama gelsinler vereyim 4 liraya. Alan yok. Seneye de ekim yapamayacağız” 

ifadelerini kullandı. 

“Marketlerdeki fiyatlara çok şaşırıyoruz” 

Marketlerdeki fiyatların abartı olduğuna değinen soğan üreticisi Serhat Çoban da , 

“Buradaki soğanlar dokuzuncu aydan beri depolanmış durumdalar. Soğanın maliyeti 

şu durumda kilo başı 1.5, 2 lirayı buluyor. Depoya gelince maliyet 4 lirayı buluyor. 

Soğan satılmıyor. Depoda da dura dura çürüyor. İhracatta sıkıntılar olduğu için 

soğanlar elde kaldı. Çok ekilmeyle alakası yok. Mecburen ekiyoruz. İşimiz bu. Burada 

kalan 300 ton soğan zararına gitti. Marketlerdeki fiyatlara çok şaşırıyoruz. 10 lira 

gerçekten çok müthiş bir fiyat. Mağduruz. Fazla söze gerek yok” şeklinde konuştu. 
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Türkiye'yi yakından ilgilendiriyor: 

Ukrayna'da tahıl üretimi tehlikede 
Ukrayna'nın en önemli mahsullerinden bazılarının hasadının bu yıl savaş 

nedeniyle yarıya inebileceği öngörülüyor. Bu gelişme Ukraya'dan tahıl 

ithalatı yapan Türkiye için de büyük tehlike arz ediyor. 

 
Dünyanın büyük tarım ürünü ihracatçılarından Ukrayna’da tarımsal üretimin yarı 

yarıya düşeceği tahmin edilirken bu gelişmenin küresel arzı baskılayacağı ve fiyatları 

daha da artıracağı düşünülüyor. 

Ukrayna’da 24 Şubat’ta başlayan işgal tarımsal üretim için kritik bir zamanda 

gerçekleşti. Ukraynalı çiftçiler, işgal nedeniyle oluşan yakıt ve gübre eksikliği 

yüzünden mısır ve ayçiçeğinin ekimine henüz yeni başladı. 

Bunun yanında buğday savaştan aylar önce ekilse de ekim yapılan yerlerin önemli bir 

kısmının işgal edilmesi hasat konusunda soru işaretleri yaratmış durumda. Ülke 

genelinde tarımsal üretimin düşmesi beklenirken limanların çoğunun kapalı olması 

nedeniyle çiftçiler de ihracata yönelik ürünlerden ziyade yerel tüketime daha uygun 

ürünlere geçmeyi düşünüyor. 

ÜRETİM ÇAKILACAK 

Analistler bu yıl Ukrayna’da mahsule bağlı olarak üretimin yüzde 30 ila yüzde 55 

arasında düşeceğini tahmininde bulundu. En büyük kayıp ise mısır üretiminde olacak. 

Ülkede mısır hasadının son 10 yılın en düşük seviyesine gerilemesi beklenirken 

araştırmalar hasadın geçen yılki seviyenin yarısından daha az olacağını öngörüyor. 

https://www.milligazete.com.tr/haberleri/ukrayna
https://static.daktilo.com/sites/71/uploads/2022/04/10/t%C3%BCrkiye-yi-yak%C4%B1ndan-ilgilendiriyor-ukrayna-da-tah%C4%B1l-%C3%BCretimi-tehlikede.jpg
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Mısır dışındaki temel tarım ürünlerinde de büyük sorunlar var. Buğday hasadının 

geçen yılın yaklaşık yarısı kadar olacağı öngörülürken ayçiçeği üretiminin normalden 

yüzde 30-40 daha düşük olacağı düşünülüyor. Tahminlere göre, tahıl ve yağlı tohum 

üretimi ise ortalamanın yarısı kadar olacak. 

MISIRDA BELİRSİZLİK BÜYÜK 

Bloomberg’te yer alan habere göre; Kiev merkezli tarım şirketi IMC SA’nın CEO’su 

Alex Lissitsa konu ile ilgili değerlendirmesinde, “Hiçbir şeyin normal olmayacağı 

oldukça açık” dedi. Danışmanlık şirketi UkrAgroConsult’ın Başkanı Sergey Feofilov 

ise çarşamba günü yaptığı açıklamada, özellikle mısırın büyük üretim belirsizliklerine 

sahip olduğunu belirtti. 

Maxigrain analisti Elena Neroba ise, “Bazı çiftçilerin hala tohum ve gübrelere erişimi 

yok. Ödeme yapmış olsalar bile, teslimat tedarik zinciri olması gerektiği gibi 

çalışmıyor. Bunlar yoksa ekemezsiniz” değerlendirmesinde bulundu. 

TÜRKİYE’Yİ DE YAKINDAN ETKİLİYOR 

Ayrıca Ukrayna’daki arz sorunları nedeniyle küresel tarım ürünlerinin fiyatları da rekor 

kırmaya devam ediyor. Ukrayna’nın en iyi müşterileri arasında olan ve Türkiye’nin de 

bulunduğu pek çok ülkede gıda arzı nedeniyle sorunlar yaşanıyor. 

Türkiye yağlı tohum ithalatını ağırlıklı olarak Ukrayna, hububat ithalatını 

ise  Rusya’dan temin ediyor. 2021'de toplam buğday ithalat miktarının yüzde 86,6'sı 

Rusya ve Ukrayna’dan yapıldı. 

Bunun yanı sıra arpa ithalat miktarının yüzde 79,4'ü, ayçiçeği ithalat miktarının yüzde 

11,4'ü ve soya ithalat miktarının ise yüzde 13,3'ü yine bu iki ülkeden gerçekleşti. 

  

https://www.milligazete.com.tr/haberleri/kiev
https://www.milligazete.com.tr/haberleri/rusya
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Cari açık şubatta 5,15 milyar dolar 
Merkez Bankası, şubat ayı verilerini açıkladı. 

 
Cari işlemler dengesi, şubat ayında 5,15 milyar dolar açık verdi. Tarihi rekor 

seviyelere ulaşan enerji ithalatının ticaret açığında sert büyümeye yol açmasıyla cari 

açığın 5,4 milyar dolara çıkması bekleniyordu. 

Merkez Bankası Ödemeler Dengesi İstatistikleri'ne göre; cari işlemler açığı, 

şubatta bir önceki yılın aynı ayına göre 2 milyar 707 milyon dolar artarak 5 

milyar 154 milyon dolar oldu. Türkiye'nin on iki aylık cari işlemler açığı 21 

milyar 845 milyon dolar olarak kayıtlara geçti. 

Bu gelişmede, ödemeler dengesi tanımlı dış ticaret açığının 3 milyar 902 

milyon dolar artarak 6 milyar 3 milyon dolara yükselmesi etkili oldu. 

Altın ve enerji hariç cari işlemler hesabı ise bir önceki yılın aynı ayında 624 

milyon dolar fazla vermişken, bu ay 2 milyar 167 milyon dolar fazla verdi. 

Hizmetler dengesi kaynaklı net girişler bir önceki yılın aynı ayına göre 874 

milyon dolar artarak 1 milyar 608 milyon dolara çıktı. 

Doğrudan yatırımlardan kaynaklanan net girişler 4 milyon dolar olarak 

gerçekleşti. 

Portföy yatırımları 765 milyon dolar tutarında net çıkış kaydedildi. 
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Bakan Nebati: Enflasyonun nasıl 

düştüğünü hep beraber göreceğiz 
Hazine ve Maliye Bakanı Nureddin Nebati, enflasyon yavaş yavaş yoluna 

girdiğini belirterek, “Aralık ayından itibaren bu ülkede her ay enflasyonun 

nasıl düştüğünü hep beraber göreceğiz ve yürüyeceğiz. İşler daha iyi 

olacak." dedi. 

 
Müstakil Sanayici ve İşadamları Derneği (MÜSİAD) Geleneksel İftar Programı'na 

katılan Hazine ve Maliye Bakanı Nebati, gündeme ilişkin açıklamalarda bulundu. 

MÜSİAD'ın, son dönemlerin en önemli tarihi merkezi olduğunu, ortaya koyduğu 

performansın, Türkiye'nin son dönemlerde ortaya koyduğu performans ve mücadele 

alanlarıyla örtüştüğünü belirten Nebati, ülkenin 1990'lı yıllarda ve 2000'lerin başında 

karşı karşıya kaldığı zorlukları aşmasını bildiğini ve son 20 senede üstün başarıları 

ortaya koyduğunu anlattı. 

Zorluklarla karşı karşıya kalındığında birlik ve beraberlik içerisinde hareket edilmesi 

halinde çözülemeyecek hiçbir sorunun olmadığını söyleyen Nebati, Türkiye'nin 

COVID-19 salgını sürecinde başarılı bir performans ortaya koyduğu vurguladı. 

Salgın sürecinde bütün olumsuz yorumlara rağmen Türkiye'nin başarılı bir şekilde 

büyüdüğünü kaydeden Nebati, küresel tedarik zincirlerindeki bozulmaya ve sıkıntılara 

rağmen Türkiye'nin büyümeye devam ettiğini aktardı. Nebati, Türkiye'nin geçen yıl 

yüzde 11 büyüdüğünü, kapasite kullanım oranlarının yüzde 80'e geldiğini, ihracatın 

225 milyar dolara ulaştığını bildirdi. 
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“Ticaret dönecek, fabrikalar işleyecek, işler devam edecek” 

Hala belirli zorlukların olduğunu ancak Türkiye'nin başarılı bir şekilde yoluna devam 

edeceğini belirten Bakan Nebati, devamında şunları söyledi: “Savaş geldi, patladı, 

dengeler bozuldu. Dünya buğday bulmakta, çelik bulmakta, mal taşımakta adeta bir 

dejavu yaşamaya başladı. Böylesine sıkıntılı bir ortamda yine aynı söylemler başladı, 

'yandık, öldük, bittik.' Bu ülke ne yanar ne biter ne ölür. Bu ülke yoluna devam eder. 

Biz gözlerimizi kapatıp zorlukları görmezlikten gelmiyoruz. Zorluklar var, sıkıntılar var, 

enflasyonu görüyoruz. Mücadelemiz belli ne yapacağımızı biliyoruz. Tek istediğimiz, 

kol kola girmek, moral vermek, her türlü zorluğun üstesinden geleceğimizi hissetmek 

ve hissettirmek. Ticaret dönecek, fabrikalar işleyecek, işler devam edecek. 

Çalışanlarımız işlerine gidecek. Her zorlukta merak etmeyin kesinlikle bir kolaylık 

vardır. İnanan bunu bilir. Yeter ki biz işimizi sağlam yapalım. Birbirimize inanalım. Bir 

olalım, beraber olalım. Zorlukların üstesinden gelinceye kadar ortaya koyacağımız 

azmi enerjiye dönüştürelim ve bu enerjiyle yolumuza yürüyelim." 

"Gençlerin, kadınların, çocukların ne istediğini biliyoruz" 

21. yüzyılın Türkiye'nin yüzyılı olduğunu belirten Nebati, küresel krizin ortasında 

olduklarını, salgının etkileri azalsa da tedarikte, petrol fiyatlarında, mal temininde 

ciddi sorunlar yaşamaya devam ettiğini, fiyatlar her yerde yükseldiğini söyledi. 

Pazardaki fiyatları bildiklerini dile getiren Nebati, "Bu ülkede yaşıyoruz. Sokağında, 

pazarında, sofrasında, yolundayız. Otobüse de minibüse de biniyoruz hiç merak 

etmeyin. Bu dünyadan kopuk yaşamıyoruz. Bu dünyanın, ülkenin içerisindeyiz. Bu 

milletin gençlerin, kadınların, çocukların, iş dünyasının, çalışanların ne istediğini 

biliyoruz ve sıkıntıları paylaşıyoruz. Bu sıkıntıların üstesinden gelecek azmi de ortaya 

koyuyoruz. Koymaya devam edeceğiz." diye konuştu. 

Bakan Nebati, enflasyona ilişkin, "Aralık ayından itibaren bu ülkede her ay 

enflasyonun nasıl düştüğünü hep beraber göreceğiz ve yürüyeceğiz. İşler daha iyi 

olacak." değerlendirmesinde bulundu. 
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Türkiye’nin tarımdaki problemi 

nedir? 

 
Güven SAKDÜNYA İŞLERİ 

11 Nisan 2022 Pazartesi 

 

Keynes “Savaşı nasıl finanse etmek lazım?” (How to pay for the war?) başlıklı politika 

notunu 1940 yılında yazmıştı. İngiltere’nin bir yandan başlayan savaşı sürdürürken 

öte yandan milletin de karnını doyurmak için ne yapması gerektiğini somut olarak 

tartışıyordu, üstat. Aslında politika notunun amacı, tüm zorluklarına rağmen, 

İngiltere’nin başlayan savaşı sürdürülebilir kılmak için nasıl bir ekonomi politikası 

izlemesi gerektiğinin altını çizmekti.  

“Savaşı çabucak bitirmenin yolunun uzun süre dayanmaya imkan verecek bir 

plan”dan geçtiği varsayımına dayanan çalışmanın asıl amacı ise karar alıcıların 

kafasında “berraklık” yaratmaktı.  Savaş sürecinin getireceği eşitsizlikler 

düşünüldüğünde ancak sosyal adalete dayalı, nimet külfet dengesini dikkate alan, 

somut bir plan zihinlerde gerekli açıklığı sağlayabilir ve dayanma gücünü artırabilirdi. 

Doğrusu ya, şimdilerde de benzer bir dönemden geçiyoruz. İhtiyacımız tam da o 

zihinlerdeki berraklık. Bu dönemi kafası karışık, ne yaptığını tam olarak idrak 

edemeyen, tekil çıkar gruplarının taleplerini can kulağı dinlemekten başka bir fikri 

olmayan bir idare ile geçiştirebilmek ne yazık ki mümkün değil. Neden? 

Önce içinden geçtiğimiz bu dönemin yakın geleceğimiz açısından ne kadar belirleyici 

olduğunu vurgulayayım. Nasıl game changer (oyun değiştirici) hadiselerle karşı 

karşıyayız, bir vurgulayayım. Sonra da ilerlemek için nasıl bir zihin açıklığına 

ihtiyacımız olduğunu tarım üzerinden kısaca anlatmaya çalışayım. Nedense ben en 

çok bu konuda berraklığa ihtiyacımız olduğunu düşünüyorum. Müsaadenizle, derdimi 

anlatmaya çalışayım. 

Ülkeler ikiye ayrılır, heybesinde satacak pamuğu olanlar ve olmayanlar 

Bildiğimiz dünyanın hızla yeniden biçimlenmekte olduğu bir dönemden geçiyoruz. 

Neden? Birincisi COVID-19 pandemisi gezegenimiz üzerinde hayatın örgütlenme 
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biçimini değiştirmemiz gerektiğini ayan beyan ortaya koydu. İkincisi, Rusya-Ukrayna 

savaşı hayatımızın örgütlenme biçimindeki değişimi ivmelendirdi. 

Geçiş süreci insanı içeren her süreçte olduğu gibi düzenli değil, düzensiz olacak. Her 

insani süreç zaten niteliği itibariyle sallan/yuvarlan değil midir? Herkesin her grubun 

derdi ayrı, demokratik bir toplumda herkese kulak kabartmak lazım. Bu da öyle 

olacak. Ama şimdiden bu süreçte ülkelerin ikiye ayrılacağını söyleyebilmek mümkün: 

Ülkeler arası ilişkilerin kurallara dayalı olmasını isteyenler ile zorla/dayatmayla 

güzelliğin mümkün olduğunu düşünenler. Çin bir tarafta, Rusya öbüründe. 

Siz Soğuk Savaş’tan kalma Biden’ın tanımladığı ayrımlara bakmayın. İşin aslını 

merhum İsmail Türk hocamın söylemeyi sevdiği gibi söylersem: Heybesinde satacak 

pamuğu olanlarla olmayanlar diye ayrışacağız. Çin ve Hindistan ilk grupta, Rusya ise 

ikinci grupta yer alıyor. Zihinlerdeki berraklığa en çok ihtiyaç duyduğumuz bugünlerde 

söylemiş olayım. 

Doğrusu 1949’da NATO’nun kuruluşundan beri en kapsamlı küresel yeniden 

yapılanmanın içindeyiz. Yetmiş üç yıldan beri ilk kez. Daha önce sürecin içinde 

olabilmek için 1950’lerde Kore’ye gitmiştik. Şimdi gördüğüm kadarıyla çok daha 

kolay. 

Türkiye’nin artık kapsamlı bir plana ihtiyaca var bu süreç anlık kararlarla 

yönetilemez 

Hem pandemi hem Rusya Ukrayna savaşı hammadde, enerji ve gıda fiyatlarının 

hızla yükselmesine neden oldu. Türkiye’nin bariz iktisat politikası hataları ile 

birleşince, artan küresel fiyatlar liranın değer kaybetmesi ile bize katlanarak yansıdı. 

Türkiye 1980 öncesine geri döndü. Sinirlenmeyin, analiz edin. 

Şimdi Rusya Ukrayna savaşı hemen bitmeyeceğine, Yeşil Yeni Mutabakat sönüp 

gitmeyeceğine göre fiyatlarda birden bir sukünet, Türkiye’nin cari işlemler açığında 

aniden bir iyileşme filan beklememek gerekiyor. Ama memleketin kul işi bariz politika 

hataları serisi aynen devam ettiğine göre enflasyonda bir platodan ötekine hızlı 

sıçramalar berdevam. 

Şimdilerde küresel fiyatları yumuşatan tek faktör Çin’de Şangay’ı kapatan ve giderek 

yayılan yeni COVID-19 salgını esasen. Oradan gelen etkiye şimdilik Çin’de daha çok 

Çin işi eski teknolojili aşıların kullanılmış olmasının yol açtığı, eski teknolojili aşıların 

virüsün yeni varyantlarına karşı güçlü koruma sağlamadığı tespiti şimdilik 

heyecanımızı azaltıyor olabilir. Yeni teknolojili aşıların Türkiye’de yoğun kullanımı bu 

çerçevede iyi. Ama her durumda Çin’den gelen yavaşlama etkisi hem fiyat 

hareketlerini yumuşatıyor hem de Türkiye’nin fırsat alanını genişletiyor olabilir. 

Memleketin artık kapsamlı bir plana ihtiyacı var dediğim işte bu ortam. 
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Türkiye gıdada tamamen dışa bağımlı değil aslında 

Ama yine de gıda fiyatları tartışması, hayat pahalılığı önemli bir parametre. Özellikle 

yoksulluğun 2018’den beri yeniden tırmanışa geçtiğini düşünürseniz hadise ciddi. 

Şimdi zihinlerde berraklık adına sorayım: Türkiye tarım ürünleri söz konusu 

olduğunda dışa bağımlı bir ülke midir? Doğrusu TÜİK verileri ile hazırlanan Grafik 1 

öyle demiyor. Türkiye halen birçok üründe kendi yeterli bir üretim hacmine sahip. 

Grafik öyle diyor. 

 

Tarımsal yeterlilik derecesi dediğimizde aslında yurtiçi taleple yurtiçi kullanılabilir 

üretimi karşılaştırıyoruz. Nedir kullanılabilir üretim? Yurtiçi üretim miktarından yıllık 

yaklaşık yüzde 4-5 civarında olan kayıpları düşüyoruz, bu tablo çıkıyor. 

Tabii bir de tablo 1 var, tabloda dikkate alınması gereken Türkiye'nin yurt içinde 

ürettiği ürünün bazen neredeyse tamamına yakınını ihraç etmesi. Sonra iç tüketimi 

ithalatla karşılıyor. Burada önemli olan ve şimdilik bilmediğimiz parametre nedir? 

Ürün bazında ihracat ve ithalat fiyatlarıdır elbette. Türkiye acaba artan yoksulluk 

nedeniyle son dönemde yüksek kalitede yüksek fiyatlı ürünleri satıp, aynı ürünün 

düşük kalitede düşük fiyatlı olanını mı ithal ediyor? Bilmiyoruz. Ama söylenmesi 

gereken sanırım şu: Tarım konusunda ayrıntılı bir planlama çalışması için sağlam bir 

veri tabanına ihtiyaç var, ne olduğunu görmek için. Hadise göründüğü kadar basit 

olmayabilir. 

https://i.dunya.com/storage/files/images/2022/04/10/t1-5LiT.jpg
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2012 tarihli Büyükşehir yasası tarım politikasını paramparça etti. 

Tabii burada bir de üçüncü hususu da analize dahil etmek lazım. Türkiye 2012 yılında 

bütün şehir yasasını çıkararak, köyleri büyükşehir belediyesine mahalleye 

dönüştürdü. Bu arada büyükşehir sayısını da otuza çıkardı. Köy hizmetlerini de zaten 

kapatmıştı. Köyler neden büyük şehir belediyesine mahalle oldu? Böylece belediye 

seçimlerinde büyükşehir belediye başkanlığı için oy verebilsinler diye. Bu uygulama 

2014 yılı yerel seçimleri ile birlikte başladı. Bu “siyasi cinlik” ile tarımsal sulamaya 

belediyelerin su saati takmasına vesile oldu mesela. 

Türkiye’nin tarım politikalarının bütünlüğü bu düzenlemeyle bozuldu. Ben Tarım 

Bakanlığı’nın bu sarsıntının etkisini hala aşamadığını düşünüyorum doğrusu. İsteyen 

bu yılın Tarım Bakanlığı bütçesinde tarım desteklerinden sorumlu bu otuz büyükşehir 

belediyesine tarıma aktarılmak üzere ne kadar komik bir tutar ayrıldığına bakabilir. Bir 

ülkenin bir tarım politikası olur, şimdi Türkiye’nin potansiyel olarak otuz farklı tarım 

politikası var ve belediyelerin imkânlarının ve yetkilerini sınırı da ortada. 

Peki, köylerin mahalle statüsüne geçirildiği bu otuz büyükşehir belediyesi ili 2012 

itibariyle Türkiye’nin tarımsal üretiminin ne kadarını sağlıyordu? Otuz büyükşehir 

2012’de tarımsal alanların yüzde 56’sına, bitkisel üretimin yüzde 69’una ve 

hayvancılığın yüzde 52’sine sahipti. O yıl Türkiye’nin tarım politikası bütünlüğünü 

kaybetti. 
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Büyükşehir yasası Türkiye’nin bütüncül bir tarım politikası uygulama imkânını efektif 

olarak ortadan kaldırdı. Ben doğrusu bu yasanın kısmi mülahazalara dayalı kamu 

politikasının beklenmeyen etkileri konusunda ders olarak okutulacak zenginlikte 

sonuçlara neden olduğu kanaatindeyim. 

İki tane seçimi kazanıp, büyükşehir belediyelerini elde tutalım diye, önü arkası 

düşünülmeden yapılmış bir düzenleme bugün Türk tarımının temel problemi bana 

sorarsanız. Doğrusu zihinlerde berraklık için bu konunun kapsamlı bir biçimde 

tartışılması gerekiyor. İlk adımı tarım konusunda atmış olayım. 

Bu yıl Meclis’ten geçirilen yasayla “kırsal mahalle” diye bir tanım eklendi aynı 

düzenlemeye. Ama kırsal mahallenin neresi olduğuna burada ne yapılacağına kim 

karar verecek? Büyükşehir Belediye Meclisi. Yanlış berdevam gördüğüm. 

Aslında bugün “Peki, Türkiye gıda fiyatları konusunda ne yapmalı?” diye başlayıp, 

üstadın politika notunda savaş dönemi için bu konuda yaptığı öneriyi tartışmaya 

açacaktım ama çok uzun oldu doğrusu. Bir daha ki sefere. 

Demem o ki, berraklık için bir süre doğru zannettiğimiz yanlışlar konusunda 

tartışmamız ve analiz yapmamız gerekiyor. Zor mu? Hayır. 

  

https://i.dunya.com/storage/files/images/2022/04/10/t3-QtFT.jpg
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Nebati: Enflasyonda tek haneyi 2023 

sonbaharına kadar unutun! 

 
Alaattin AKTAŞ  

11 Nisan 2022 Pazartesi 

 

✔ Maliye Bakanı Nebati'nin enflasyonun aralıktan itibaren gerileyeceği 

yolundaki açıklaması, tek hanenin 2023 sonbaharından önce hiçbir şekilde 

mümkün olmayacağının itirafı. Kaldı ki tek hane 2023'ün eylül-ekiminde de 

neredeyse tümüyle olanaksız. 

✔ Enflasyonda tek hane için Cumhuriyetin ikinci yüzyılının başlangıcını, 2024'ü 

bekleyeceğiz... 

Durun durun, hemen Maliye Bakanı Nureddin Nebati’nin yıllık enflasyonun 2023’ün 

sonbaharından önce tek haneye inmeyeceği yolundaki bu açıklamayı nerede 

yaptığını araştırmaya girişmeyin; bulamazsınız. Maliye Bakanı zaten açık açık böyle 

demedi. Nebati bir açıklama yaptı, bu açıklamaya dayanarak biz de Bakanın aslında 

dile getirmediği gerçeği ortaya çıkardık. 

Matematiğin güzelliğini, sayıların yalan söylemeyeceğini bir kez daha gördük. 

Maliye Bakanı Nureddin Nebati’nin söylediği şu: 

“Yıllık enflasyonun aralıktan itibaren nasıl düştüğünü hep beraber göreceğiz.” 

İşte dayanak noktamız bu cümle... 

Nebati daha önce de hem oran vererek, hem ay belirterek birkaç kez enflasyonda 

tepe noktalara işaret etmiş ama tutturamamıştı. 

Ama bakın bu sefer Bakan haklı! Nebati hem haklı, hem de bize gelecek için 

hesaplama yapmayı mümkün kılacak çok önemli bir ipucu verdi. Aslında bu biraz da 

örtülü itiraf. 
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Yıllık enflasyon aralık ayı sonunda kasım sonundaki düzeye göre gerileyecektir. Bu 

neredeyse kesin. 

Ama küçük bir ayrıntı! Bunu sağlamak için hiçbir şey yapmaya gerek yok ki. Ekonomi 

yönetimine bile gerek yok. Ya da o ekonomi yönetiminin en tepesine kimi oturtursanız 

oturtun yıllık enflasyon yine de gerileyecektir. 

BAZ ETKİSİ SAĞ OLSUN! 

Geçen yılın aralık ayındaki TÜFE artışı yüzde 13.58. Bu oran, TÜFE’de şimdiye 

kadar bir ayda görülmüş en yüksek artış. Bu yıl aralıkta normal gidişatla değil yüzde 

14’e yakın bir artış daha, çift hane bile görülmesi bile beklenemeyeceğine göre tabii 

ki yıllık oran gerileyecektir. 

İşte baz etkisinin arkasına saklanıp enflasyona meydan okumak bu olsa gerek. 

Bakanın tek hane için örtülü biçimde nasıl 2023’ün sonbaharına işaret ettiğini aşama 

aşama anlatalım... 

2022 ARTIŞI YÜZDE 50-55'TEN AZ OLAMAZ 

Tamam, yıllık artış aralıktan itibaren düşecek. Zaten aksi mümkün değil. 

Peki aralıkta düşüş yaşanacak da hangi orana inilecek? 

Nebati artık oran vermiyor. Yoğurdu üfleyerek yediği için midir, bilemeyiz. 

O zaman biz oran vermeye çalışalım... 

Nisandan ekime kadar olan yedi aylık dönemdeki aylık artışlar geçen yılın aylık 

oranlarından 1 puan yukarıda olsa... 

Kasımdaki oran geçen yılki düzeyde, yani yüzde 3.51’de kalsa... 

Aynı şekilde aralık ayı artışı da kasımdaki gibi yüzde 3.51 düzeyinde gerçekleşse... 

Bu seyirle yıllık TÜFE artışı ekim ve kasım aylarında yüzde 72.50’ye ulaşıyor ve 

aralıkta bir anda yüzde 57’ye iniyor. 

Yani bu senaryoda 2022 yılı yüzde 57’de kapatılıyor. 

Dikkat edin, nisan-ekim döneminde her ay için geçen yılın 1 puan üstünde 

gerçekleşmede kalınacağı varsayımıyla gidildiği, son iki ayda da görece düşük 

artışlarda kalındığı takdirde bu orana iniliyor. 

Bu senaryoda nisan-ekim dönemi toplam artışını yüzde 19.5 olarak aldığımızı 

özellikle vurgulayalım. Bu düzeyin altında kalınabilir mi, kuşkuluyuz; ama daha 

yukarıda bir gerçekleşme olasılığı sanki daha ağır basıyor. 
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Dolayısıyla en iyi olasılıkta bile yıllık gerçekleşme yüzde 55-60 arasında oluşacak gibi 

görünüyor. 

YÜZDE 50’NİN ALTI MUCİZE 

Hadi biraz daha zorlayalım. Kasım ve aralık aylarını yine yüzde 3.5 alalım, diğer 

aylarda ise geçen yılla aynı düzeyde gerçekleşme olduğunu varsayalım. 

Bu durumda da yıllık oran ancak yüzde 47’ye iniyor. 

Daha aşağısı yok! 

Yani Maliye Bakanı Nebati bir anlamda 2021 yılının yüzde 47 ile yüzde 57 arasında 

kapatılacağını söylüyor. 

Bazı oranlar açıklanmadan da söylenir değil mi! İşte yüzde 47-57 arası da öyle... 

TEK HANE Mİ, BELKİ 2024’TE... 

Bakan Nebati kaç kez 2023 seçimine giderken enflasyonu tek haneye indirmekten 

söz etti. 

Herhalde Maliye’de de bunun çalışması yapılıyordur ama biz yine de söyleyelim, bu 

mümkün olmayacak. 

Aslında bunun mümkün olmayacağını söyleyen Bakanın kendisi! 

Evet evet, Maliye Bakanı Nebati yıllık enflasyonun aralıktan itibaren düşeceğini 

söyleyerek örtülü biçimde tek hanenin haziranda mümkün olamayacağını da dile 

getirmiş oldu. 

Nasıl mı, açıklayalım... 

Önce şu gerçeğin altını çizelim. 

“Yıllık enflasyon aralıktan itibaren düşecek” demek, “Yıllık enflasyon aralıktan 

önce düşmeyecek” demekle eş anlamlıdır. 

Dolayısıyla önceki bölümde de belirttiğimiz gibi bu yıl sonundaki artış yüzde 47 ile 

yüzde 57 arasında olacak. 

Gelin şimdi bir hayal kuralım. 

Varsayalım 2023’ün ocak ayından itibaren sihirli bir el dokundu ve fiyatlar sabitlendi, 

hiç artmıyor. Artış da yok, gerileme de... Yok yok hemen aklınıza 

hükümetin “dahiyane” fikri olarak gündeme getirilen temel gıda maddelerinde 

fiyatları sabitleme fikri gelmesin. Bizimki “mesela” kıvamında bir hayal. 
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Ocak 2023’ten itibaren fiyat değişimi sıfır. 

Peki bu durumda yıllık TÜFE artışı ne zaman mı tek haneye iniyor? 

2023’ün ancak eylül-ekim aylarında. 

Dolayısıyla Maliye Bakanı’nın dediği gibi yıllık enflasyon aralıktan itibaren düşüşe 

geçerse, Bakanın “demediği” gibi yıllık enflasyonda tek hane ancak 2023’ün eylül ya 

da ekiminde söz konusu olabilecek. 

Fiyat artışlarının 2023’ten itibaren sıfıra inme olasılığı da sıfır olduğuna göre demek ki 

tek haneli enflasyonu 2023’ün tümü için unutmamız gerekiyor. 
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Abdulkadir Selvi 

Muhalefet neden heyecan vermiyor? 

11 Nisan 2022 

6 lider 27 Mart’ta toplandı. Ancak toplantıdan 1 hafta önceden Ali Babacan, 5 

lideri ziyaret etti. 

27 Mart’ta ise Babacan’ın başkanlığında bir araya geldiler. 5 saati aşkın toplantının 

sonunda tek sayfa 31 satırdan oluşan bir açıklama yapıldı. 

Daha önce 28 Şubat’ta yayımlanan beyanname için 6 partinin temsilcileri 4 ay süren 

toplantılar yapmışlardı. Çıka çıka topluma heyecan vermeyen bir metin çıkmıştı. 

KRİZ YAŞANDI 

27 Mart’taki açıklama için de Ali Babacan’ın 1 hafta süren temasları sonucunda 

metin hazırlandı. Ama ne oldu? DEVA Partisi tarafından hazırlanan taslak metin, 

liderlerin toplantısına az bir süre kala diğer partilere iletildi. Bu nedenle ciddi bir 

gerilim yaşandı. İkinci adamlar arasındaki sürtüşme krize dönüşünce liderler devreye 

girdi. İttifak henüz kurulmadan dağıldı görüntüsü vermemek için açıklama metni 

liderlerin önerileriyle yeniden şekillendi. 

LİDERLER KURTARDI 

Babacan tarafından hazırlanan taslak metnin ekonomi ağırlıklı olduğu söyleniyor. 

Toplantıda Davutoğlu’nun, ‘Ukrayna’da savaş var ama bu metinde savaşa dair 

bir bölüm yok’ dediği, Meral Akşener’in seçim güvenliğini gündeme getirdiği, Temel 

Karamollaoğlu’nun topluma güven verecek bir mesajın verilmesini istediği ifade 

ediliyor. 

Demek istediğim şu; daha bir sayfa 31 satırdan oluşan metni hazırlamaları 1 haftayı 

bulan bu ittifak mı Türkiye’nin sorunlarını çözecek? 

Ukrayna Savaşı gibi bir krizle karşı karşıya kalsalar bunlar açıklama yapana kadar 

savaş biter. 

Muhalefet, ekonomide yaşanan sıkıntılar nedeniyle konjonktürel bir fırsat yakalamıştı. 

Ama bunu toplumsal bir dalgaya dönüştüremedi. Neden geniş kitlelerde umut ve 

https://www.hurriyet.com.tr/yazarlar/abdulkadir-selvi/
https://www.hurriyet.com.tr/yazarlar/abdulkadir-selvi/
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heyecan oluşturamadı? Muhalefet bu soruyu kendine sormalı. Seçimlere 14 ay kala 

her gün sormalı. Çünkü yarın çok geç olabilir. 

GÜÇLÜ LİDER YOK 

 

SEÇİMİ lider kazanır. Böyle açıklama yaparak, deklarasyon yayınlayarak iktidar 

olunsa en çok yazılı açıklamayı yapan Dışişleri ve Milli Savunma Bakanlıkları iktidar 

olurdu. 

Muhalefetin, Erdoğan’ın karşısında güçlü bir lideri yok. Sorun orada. 

SOYLU PEŞİNİ BIRAKMIYOR 

Bu arada İçişleri Bakanı Süleyman Soylu, “Kılıçdaroğlu, biraz dürüstsen, bu 

millete biraz inancın varsa 6’lı masa toplantısından sonra beraber 

oluşturduğunuz ve tutanak altına aldığınız bildiriyi, hangi büyükelçiliğe 

düzeltmeye gönderdin, bunu açıkla” diye çağrı yapmıştı. Kılıçdaroğlu her 

defasında topu taca attı. Ama o büyükelçinin kim olduğu da o büyükelçiye giden eski 

büyükelçinin de ismi biliniyor. Kılıçdaroğlu, susarak bu işi savuşturacağını 

düşünüyorsa yanılıyor çünkü Soylu bu işin peşini bırakmamakta kararlı. Bir de 

bakmışsınız ki işin altında bir AB ülkesinin büyükelçisi ile CHP’li eski bir büyükelçi 

çıkar. Çünkü devlet, neyin ne olduğunu biliyor. 

CUMHURBAŞKANI ADAYLARI 

Bu arada muhalefet cephesinde ilginç bir gelişme yaşanıyor. Önce Ümit Özdağ, 

Mansur Yavaş’ı cumhurbaşkanı adaylı olarak gösterdi. Nihat Genç ise eski Anayasa 

Mahkemesi Başkanı Haşim Kılıç ismini ortaya attı. Haşim Kılıç ismi gündemde 

değil. Bir dönemler mevcut Anayasa Mahkemesi Başkanı Zühtü Arslan ismi kulislere 

yansımıştı. Demirel’in dediği gibi cumhurbaşkanlığı makamı hiçbir faninin elinin 

tersiyle iteceği bir makam değildir ama Zühtü Arslan, adayı olacağı yönünde bir 

sinyal vermedi. Ama HDP’nin kapatma davası nedeniyle bu tür yorumlar 

yapılmıştı. Zühtü Arslan HDP’nin kapatılmasına karşı çıkar, cumhurbaşkanı adayı 

yapılırsa HDP’nin oylarını almayı başarır yorumları yapılmıştı. 

YAVAŞ SESSİZ 

Mansur Yavaş ismi bir heyecana yol açtı. İlginç olanı Mansur Yavaş olumlu ya da 

olumsuz bir açıklama yapmadı. Sadece Basın Koordinatörü Volkan Gültekin’in bu 

tür haberleri spekülatif olarak nitelendiren açıklamasını adres göstermekle 

yetindi. Ekrem İmamoğlu, baskılar sonucunda pes etti. “Benim de cumhurbaşkanı 

adayım Kılıçdaroğlu” dedi. Ama Yavaş bu topa girmedi. Yavaş’ın kamuoyunun 

nabzını tuttuğu ve son tartışmada gördüğü ilgiden dolayı memnun olduğu söyleniyor. 

ÜMİT ÖZDAĞ’IN ADAYLIĞI 
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Devlet içinde bir kanal, Alevi ve Kürt olması nedeniyle Kılıçdaroğlu’nun adaylığını 

engellemeye çalışıyor. Bu çağda bu kafa. Geldiğimiz nokta ne kadar üzücü değil mi? 

Eğer Mansur Yavaş’ı ileri sürerek Kılıçdaroğlu’nun önü kesilemezse Ümit Özdağ’ın 

cumhurbaşkanı adaylığı gündeme gelecek. Ümit Özdağ, cumhurbaşkanı adaylığı 

için zemini hazırlıyor. 

KILIÇDAROĞLU AVANTAJLI 

Ama artık Kılıçdaroğlu’nu engelleyemeyecekleri anlaşılıyor. Kılıçdaroğlu, 

cumhurbaşkanı adaylığı konusunda her zamankinden daha avantajlı durumda. 

Konuştuğum muhalefetten önemli bir isim, “Kemal Bey’in ortak adaylığı 

konusunda bir konsensüs oluşmuş durumda. Açıklanması sadece zamana 

kaldı. Seçimlerin zamanında yapılacağı kesinleşmiş durumda” dedi. Tabii 

siyasette 24 saat uzun bir süredir ama ibre Kılıçdaroğlu’na döndü. 

DAVUTOĞLU VE BABACAN’IN KADERİ 

Sanki iktidar da Kılıçdaroğlu’nun adaylığını destekliyor. Çünkü yeni Seçim 

Yasası’yla birlikte Kılıçdaroğlu’nun eli güçlendi. Küçük partiler, Meclis’e girebilmek 

için Kılıçdaroğlu’na destek vermek zorunda. Bir anlamda Davutoğlu ve Babacan’ın 

siyasi kaderi Kılıçdaroğlu’nun iki dudağının arasında. Kılıçdaroğlu, CHP 

listelerinden aday göstermezse Davutoğlu ve Babacan Meclis’e giremez. 

SEMRA GÜZEL PKK KAMPINDA EĞİTİME ALINDI 

 

PKK’lı Volkan Bora ile PKK kampında çektirdiği silahlı fotoğrafları ortaya çıkınca, 

kaçtığı tespit edilen HDP Diyarbakır Milletvekili Semra Güzel cephesinde yeni 

gelişmeler var. Semra Güzel’in bu arada Kuzey Irak’ta sığındığı PKK kampında 

eğitime alındığı söyleniyor. 

Semra Güzel’in Avrupa’ya gitmeden önce bir süre, PKK ideolojisi doğrultusunda 

eğitime alındığı ifade ediliyor. “Öcalan öğretileri” dersiyle eğitim başlamış. Türkiye 

ile ilişkileri nedeniyle bazı ülkelerin, Semra Güzel’in siyasi iltica arayışlarına sıcak 

bakmadıkları ifade ediliyor. O nedenle Semra Güzel’in PKK’daki eğitim sürecinin 

biraz daha sürmesi bekleniyor. 

MİLLETVEKİLLİĞİNİN DÜŞÜRÜLMESİ 

Bu arada AK Parti Grup Başkanvekili Cahit Özkan, Meclis’e devamsızlığı 

nedeniyle Semra Güzel’in milletvekilliğinin düşürülmesini gündeme getirdi. 

Türkiye’de değil ki Meclis’e devam etsin. PKK kampından da yoklamalara 

katılamayacağı için Abbas yolcu. Anayasa’nın 84. maddesi ile Meclis İç Tüzüğü’nün 

135. maddesi Meclis çalışmalarına özürsüz ve izinsiz olarak bir ay içinde 5 bileşim 

katılmayan milletvekilinin milletvekilliği düşürülür diyor. 

Bakalım Semra Güzel’in milletvekilliğinin düşürülmesi için Meclis’te oylama yapılması 

gerekiyor. Bakalım o zaman CHP, nereden yana oy kullanacak... 
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İbrahim Kahveci 

Haksız rekabet... 

Ortada Nass var... 

Faiz sebep-enflasyon sonuç... söylemleri ile çıktığımız bu yolda ülke ekonomisini 

resmen mahvettik. Bir kere Kur’an-ı Kerim’i yarı yolda bıraktık. Madem Nass vardı 

neden faizi 19,00’dan 14.00’e indirdik ve devamını getirmedik? Yoksa Kuran’ı mı 

unuttuk? 

Faiz sebep-enflasyon sonuç saçmalığı da bizi yüzde 100’ün üzerine çıkan fiyat 

artışlarına taşıdı. Bir çok üründe fiyat artışları yüzde 200-300’lere ulaştı bile. Her gün 

geçmiyor ki bir ürün grubuna veya sektöre fahiş zamlar gelmemiş olsun... 

Burada sormamız gereken soru şu: Bu saçmalık için bize dış güç gerekiyor muydu? 

Ya da daha açık soralım: Türkiye ekonomisi bundan daha iyi nasıl yıkılabilirdi? 

Evet, bir ekonomi kitabı yazıyoruz; bu doğru. Ama bizim yazdığımız ekonomi 

kitabının adı: Bir ülke ekonomisi içeriden nasıl çökertilir?‘den başkası olamaz. 

*** 

Dünyada oyun kuran ülke iddiasındayız ama kendi hukuk davamızı bile yabancı 

ülkeye satan duruma geldik. Bizim ülkemizde işlenen Cemal Kaşıkçı cinayetini dosya 

olarak S. Arabistan’a veriyoruz? Oysa bu dava hakkında neler demiştik neler... 

Bugüne kadar tek dış güç diye somut gösterdiğimiz BAE ile artık kardeş ülke olduk. 

Acaba neden? 

İki iddia var: Hem BAE ile hem de S. Arabistan ile ciddi swap yapıyor ve 

yapacakmışız... Acaba küresel oyun kurucu ülkemiz bu oyunu para ile mi sağlıyor!!! 

*** 

Cumhurbaşkanı Erdoğan Cumhurbaşkanlığı Külliyesi’nde eski AK Partililere vefa 

yemeği verdi. 
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Külliye dediğimiz yer TC Devleti’nin bir mülkü... Ama yemek AK Parti yemeğiydi. 

Devlet ile Parti birleşti ve Ülkemizin kaderi AK Parti’nin kaderi mi oldu? Bunu 

bilemiyorum ama şunu net söyleyebilirim: O yemeğin helalliği çok tartışılır. Çünkü 

devletin malından parti yemeği düşünülmesi gereken bir konudur!!! 

*** 

Örnekler anlatılmakla bitmez.. 

Bugün hastanelerde randevu alınamıyor. En zaruri sağlık hizmetleri bile parasızlıktan 

karşılanamaz oldu. Çünkü Sağlık bütçesinin büyük kısmı Şehir Hastaneleri vasıtası 

ile Hazine garantili müteahhitlere gidiyor. 

*** 

Faiz indiriyoruz diye faizleri de artırdılar. Kredi faizleri yüzde 20’lerden yüzde 30’lara 

çıktı. Devletin borçlanma faizi bile yüzde 17-18’lerden yüzde 24-25’lere yükseldi. 

Ne zaman mı? 

Merkez Bankası faiz indirirken... 

Şimdi insan sormaz mı; bu yönetim ne başardı? Faiz indiriyorum derken faizler 

patladı, kurlar patladı, fiyatlar patladı... Hatta artık dış taleple büyüyen ekonomi bile 

yavaşlamaya başladı. 

Sahi, biz bunca yıkımı niye yaptık? 

ASIL MESELE... 

Bugün ülkemiz ekonomik yıkım açısından tarihi bir çöküş yaşıyor. Eskiden 1 yıllık 

ekonomik krizler yaşandığında bile iktidarı deviren seçmen, şimdi 2015’den beri 

süren BÜYÜK BUHRANA rağmen hâlâ iktidarcı kesilmiş durumda. 

Muhalefetin kaşını gözünü sorgulayan, 10 yıl öncesindeki bir cümlesini didik didik 

edenler, İktidarın ertesi günü tam zıttı değişen politikalarını oyun kurmak olarak 

sunabiliyor veya içselleştirebiliyor. 

Verilere bakıyoruz; alt eğitim grubu krizden çok etkilenmiş. Buna bağlı olarak çocuk 

yapma sahipliği düşmüş ama iktidara sahipli pek düşmemiş. 

Açlık, sefalet en fazla iktidar tabanını vurmuş ama o taban hala muhalefetin gözünün 

üstünde kaşın var davası ile ilgileniyor. 

Ülkeden beyin göçü başlamış (2017), ülke hızla yozlaşmaya gidiyor ama o hala 

dünyaya meydan okunduğunu sanıyor. 
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Evladının geleceğinin 3-5 Hazine garantili müteahhide satıldığını görmesine rağmen 

hâlâ Reis’inin geleceğini düşünen profiller oluşmuş. 

*** 

Saymakla bitmeyecek zikzaklar dünyasında dava uğruna bütün günahların 

sevaplaştığını biliyoruz. 

Nereden mi? Tabii ki FETÖ’den. 

Acaba daha neler öğrendik ve uyguluyoruz? 

Bekleyip göreceğiz. 

Ama ortada büyük bir haksız rekabetin olduğunu söylemeliyim. Akılla akıl dışı 

dünyanın rekabeti gerçekten çok haksız... Bakalım Venezuela mı olacağız yoksa 

Türkiye’yi kurtarabilecek miyiz? 

Kimden mi? Cehaletten... 
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Oğuz Demir 

Vay başımıza gelenler 

Türkiye İstatistik Kurumu’nun (TÜİK) sepetini kullanarak size bir hesap yapayım. 

2021 yılının Mart ayına geri dönelim ama önce. O dönemde TÜİK’in enflasyon 

sepetindeki mallardan 100 TL’lik almış olalım. Bu sepetin fiyatı bu yıl Mart’ta 161,1 TL 

olduğu için TÜİK’e göre yıllık enflasyon yüzde 61,1 olmuş. 

 

Tabloda da gördüğünüz üzere ürünün fiyatı ay ay sürekli artmış. Ancak özellikle son 

dört ayda uçuşa geçmiş. Bu tablodaki aylık ve yıllık fiyat artışlarına neden olan 

unsurları özellikle de döviz kurlarının rekor seviyelere yükselmesine neden olan 

politikaları defalarca yazdık, anlattık. 

Hazine ve Maliye Bakanı Nebati’nin enflasyonla ilgili yeni açıklamasını görünce biraz 

bu tabloyla size durumu aktarmak istedim. Ne dedi Bakan Nebati? 

Artık yaz geliyor. Aralık ayından itibaren her ay enflasyonun nasıl düştüğünü 

hep beraber göreceğiz! 

Aynı Bakanın daha önce tutmayan birçok tahmini de var tabii. Ancak bu sefer 

tutturma ihtimali oldukça yüksek. Neden diyeceksiniz onu kısaca anlatayım. 

Tablonun birinci satırı 2021 Nisan – 2022 Mart dönemindeki aylık enflasyon 

oranlarını veriyor. İkinci satır ise 2018-2021 yılları arasındaki aylık ortalama 

enflasyonunu. 
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Kasım ayından itibaren farkındaysanız enflasyonun görece yüksek seyrettiği 2018-

2021 ortalamasından sapmalar 10 puana yaklaşmış. Önümüzdeki yıl Kasım ayından 

itibaren enflasyon verileri hesaplanırken bu yüksek sapmanın olduğu ayların yerine 

2022 Kasım enflasyonu, 2022 Aralık enflasyonu, 2023 Ocak enflasyonu vs. gelmeye 

başlayacak. 

Yani eğer döviz kurlarında yeniden sert sıçramalar olmaz, emtia fiyatları bu 

şekilde yüksek oranlı artışlar görmezse enflasyonda da yeniden ortalamalara 

doğru geri dönme imkânımız olabilir. 

Yani Bakan Nebati’nin söylediği gibi enflasyon düşebilir. 

Ama işte tam o noktada başka bir soru daha çıkıyor ortaya. 

2021 Mart’ında 100 TL’ye bu yıl Mart’ta ise 161 TL’ye aldığımız malı seneye kaç 

TL’ye alabileceğiz? 

Onun hesabını da tam bu ortalamalarla yapalım mı? 

O da aşağıdaki, ikinci tabloda! 

 

Yani gördüğünüz gibi enflasyon düşüyor ama fiyatlarda bir düşüş olmuyor! 

Yani gördüğünüz gibi bir yıl önce 100 TL’ye aldığımız malı, her şey yolunda gitse 

dahi bir yıl sonra en iyi ihtimalle 194 TL’ye alıyoruz. 

Enflasyon yüzde 20’lere dahi gelse ürün fiyatları can yakmaya devam ediyor. 

İşte tam da o noktada can alıcı soru geliyor. 

Enflasyon bu seviyelere çıktıktan sonra düşürsen ne yazar, düşürmesen ne 

yazar? 

Ya da ya her şey yolunda gitmezse o ürünleri kaça alırız? 

Düşünmek bile istemiyorum!!! 
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11 Nisan 2022, Pazartesi 

BAŞYAZIMEHMET BARLAS 

Yaptırımlar arttıkça dünyadaki kriz 
derinleşiyor 
 

Rusya'nın Ukrayna savaşı dünya gündeminde en baştaki yerini koruyor. İngiltere 

Başbakanı Boris Johnson Ukrayna'daydı. Ukrayna'da devlet başkanı Volodimir 

Zelenski ile görüşen Johnson, Rusya'ya karşı yeni yaptırımlar hazırladıklarını 

duyurdu. Yaptırımlar arttıkça dünyadaki ekonomik kriz derinleşiyor. İngiltere'nin 

tavrını anlamak zor. 

 

FRANSA SEÇİMLERİ KARIŞIK 

Bu arada Avrupa'nın bütün dikkati Fransa'da. Çünkü Fransa'da başkanlık seçimleri 

hiç umulmayan aşırı uçları devreye soktu. Aşırı sağ sözcüleri Başkan Macron'un 

tasfiye edileceğini duyurdular. Yine de seçimlerde Macron'un kazanacağı 

tahmin ediliyor. Ancak belli ki Fransa da dünyadaki karışıklıktan 

nasibini alacak. 

 

EN ÖNEMLİ DÜŞMAN ENFLASYON 

Türkiye'ye gelirsek, Cumhurbaşkanı Erdoğan Türkiye'nin terörle mücadele 

konusunda asla taviz vermeyeceğini ve Türkiye terör saldırıları gelmeden terörün 

üzerine gitmeye her zaman hazır olduğunu duyurdu. Tabii terörle mücadelede 

büyük başarı elde eden Türkiye'nin artık en önemli düşmanı enflasyon. 

 

TRUMP'TAN MEHMET ÖZ'E DESTEK 

Amerika'dan da ilgi çekici bir haber var. Eski başkan Trump, televizyon yorumcusu ve 

doktor Mehmet Öz'e destek verdi. Mehmet Öz, senatör olmak istiyor. Trump'ın bir 

daha seçime girip girmeyeceği de Amerikalılar'ın en büyük merak konusu. 

 

PAKİSTAN'DA HÜKÜMET SORUNU 

Çok önemli gelişmelerden bir tanesi de Pakistan'da İmran Khan hükümetinin 

güvenoyu alamayarak devrilmiş olması. Son Ukrayna krizinde Amerika'nın ve Batı 

cephesinin karşısında yer alan İmran Khan zamanında Türkiye'de de karşılaştığımız 

yöntemlerle devrildi. Yarın Pakistan Parlamentosu yeni başbakanı seçmeye 

çalışacak. 

 

https://www.sabah.com.tr/yazarlar/barlas/arsiv?getall=true
https://www.sabah.com.tr/yazarlar/barlas/arsiv?getall=true
https://www.sabah.com.tr/yazarlar/barlas/arsiv?getall=true
https://www.sabah.com.tr/yazarlar/barlas/arsiv?getall=true
https://www.sabah.com.tr/yazarlar/barlas/arsiv?getall=true
https://www.sabah.com.tr/yazarlar/barlas/arsiv?getall=true


11.04.2022 

36 

 

EN GÜÇLÜ SİLAH ABD DOLARI 

Dünyada yaşanılan gerilimi ve savaşı ülkeler üzerinden değerlendirenler hata 

yaparlar. Dev şirketler, ulus devletlere savaş açmış durumda. Bu şirketlerin ele 

geçirdiği ve kullandığı en güçlü silahlar da Amerikan devleti ve Amerikan 

Doları. Özellikle bizim coğrafyamızda bu savaşa karşı insanların 

tutunabilecekleri tek dal devletleridir. Bu durumu idrak edemediği sürece 

insanlık sıfırlanmaya devam edecek. 

 


